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Bevezetés 

A 2019/2020-as tanév őszi szemeszterét a CEMS program keretein belül, a Campus Mundi 

ösztöndíj segítségével Koppenhágában, a Copenhagen Business School (CBS) 

vendéghalgatójaként tölthettem el. A következő néhány oldalon ezt a közel öt hónapot 

szeretném röviden bemutatni, illetve néhány ötletet és jótanácsot is igyekeztem összegyűjteni a 

később Dániába látogató Corvinusos hallgatók részére. 

 

Kiutazás, Introduction week 

A dán fővárosba én egy családi nyaralás keretin belül, Németországon keresztül autóval 

és komppal érkeztem augusztus 16-án. Természetesen nem ez a leghatékonyabb módja a 

kiutazásnak, Budapestről körülbelül két óra alatt repülővel is el lehet jutni Koppenhágába, 

ráadásul ha időben megvesszük a repülőjegyet, akkor a fapados légitársaságok valamelyikénél 

már néhány ezer forintért is találhatunk járatot. A koppenhágai repülőtérről egy metró 

segítségével 25-30 perc alatt a városközpontba juthatunk, én így mindenképpen ezt a 

közlekedési módot ajánlom még a bőröndökkel is, a taxis ugyanis míg a kinti árszínvonalhoz 

képest is nagyon drágának számít.  

Az egyetem a szorgalmi időszak kezdete előtt két introduction week-et is szervez, ezek 

közül én a második tudtam a részt venni, az első ugyanis egybeesett a CEMS kötelező ötnapos 

intenzív kurzusával, a Block Seminarral. Az introduction week elsősorban a többi külföldi 

cserediák és a város megismerésére nyújt remek lehetőséget, a hét során többek között részt 

vehettünk városnéző sétán és hajózáson, dán népitánc esten, közös vacsorákon és hatalmas 

bulikon is. Én mindenkinek ajánlom ezeket a programokat, sokkal egyszerűbb ilyen oldott 

légkörben barátokat szerezni és a várost is könnyebb így megismerni. Augusztus emellett az 

időjárás szempontjából is optimálisnak mondható, a késő nyári időjárást kihasználva például 

többször is elmentünk fürdeni a város tengerpartjaira. 

 

Kollégium és szállásfoglalás 

Miután kiderült, hogy elnyertem a lehetőséget a koppenhágai tanulásra, rögtön 

figyelmeztettek a CBS nemzetközi irodájából, hogy szállást találni nagyon nehéz a városban, 

és sajnos a kollégiumi férőhelyek száma is töredéke a szobát kereső hallgatóéknak. A 



kollégiumi jelentkezés egy online felületen keresztül történik, ennek időpontját mindenképpen 

érdemes szem előtt tartani, ugyanis én már három perces késsel is a háromszázadik jelentkező 

voltam, és közel egy órát kellett sorban állnom a weboldalon. Az egyetem körülbelül hat 

kollégiumban tart fent szobákat (de egyik sem az egyetem tulajdona, ezt tiltják a dán 

törvények), én ezek közül első helyen a Nimbusparken kollégiumot jelöltem meg, és végül 

sikerült is itt egy egyfős, saját fürdőszobás szobát elnyernem. A Nimbusparken egy újépítésű 

lakópark egyik épülete, a CBS főépületétől gyalog kb. 10, biciklivel kevesebb, mint 5 percre 

van. Ez a kollégium csak mesterszakos vendéghallgatók számára van fenntartva, így szinte 

minden lakótársammal voltak közös óráim, ami elősegítette a jó közösség kialakulását, ráadásul 

ár/érték arányban is ez a lehetőség tűnt a legjobbnak.  

A Nimbusparken másik óriási előnye a jól felszerelt közös konyha volt, ahová 10 másik 

cserediákkal voltam közösen beosztva. Ez a tágas szoba hamar a közösségi élet központja lett, 

mindennaposok voltak a közös főzések és étkezések, valamint a bulik előtt is itt gyűltünk össze 

legtöbbször. Rendeztünk emellett nagyjából heti rendszereséggel egy „nemzeti” vacsorát, 

amikor mindig egy adott ország vagy régió sajátos ételeit készítette el valaki. Ezek az esték 

általában társasjátékozással vagy közös filmnézéssel értek véget, és egészen a vizsgaidőszak 

kezdetéig kihagyhatatlan programnak számítottak mindenki számára. A kollégium pincéjében 

van ezen kívül egy nagy közösségi helyiség, itt például a CEMS-es évfolyamtársakkal 

tartottunk 25-30 fős vacsorákat.  

Közlekedés Koppenhágában  

A CBS-re elsősorban a város miatt esett választásom, Koppenhága számos rangsorban 

szerepel a legélhetőbb városok között, illetve sok jót halottam a városról kint tanuló 

ismerősöktől is. Az első lépés a beilleszkedéshez szerintem mindenképpen egy bicikli 

beszerzése kell, hogy legyen, a dán fővárosban kis túlzással a teljes közlekedés a 

kerékpárosoknak van alárendelve. Ezt a lehetőséget ki is használják az város lakói, elképesztően 

népszerű a biciklis közlekedés. Én a budapesti felemás tapasztalataim alapján kicsit félve 

szálltam először kerékpárra, de hamar megszoktam és nagyon élveztem ezt az életvitelt. 

Biciklihez kétféleképpen lehet hozzájutni, van lehetőség bérlésre vagy vásárlásra, én 

mindenképpen az elsőt ajánlom, ez tűnt az egyszerűbb és az olcsóbb megoldásnak is. Ezzel a 

gondolattal természetesen nem voltam egyedül, így sok vicces pillanathoz vezetett, amikor 

reggelente a kollégium előtt 120 egyforma bicikli között próbáltam megtalálni a sajátomat.  



Ami a tömegközeledést illeti, Koppenhága szinte mindent lefedő busz és metróhálózattal 

rendelkezik, ez utóbbi önvezető szerelvényei ráadásul egész éjszaka közlekednek. A havi bérlet 

sajnos meglehetősen drága, a legtöbben így egy feltölthető kártyát váltottunk ki, ezzel 

körülbelül 15 korona volt egy utazás egy irányba. 

Turistaélet 

A dán fővárost turista szemmel is izgalmas volt felfedezni, számos gyönyörű épület és park 

várja a látogatókat. Két dolog különösen tetszett Koppenhágában, ezek közül az egyik az volt, 

hogy a látványosságok nem csak egy központi részen helyezkedtek el, bármelyik kerületben és 

városrészben találhatunk érdekességeket, így például még novemberben is jártam olyan új 

helyeken, ahol világhíres építészek futurisztikus épületei álltak. Jó volt látni emellett, hogy a 

dánok ki is használják a sok parkban és közösségi térben rejlő lehetőséget, legyen szó akár a 

csatornákban fürdő egyetemistákról, a parkokban sétáló fiatal családokról vagy a békésen 

sakkozó nyugdíjas korosztályról. Nagy könnyebbség volt a mindennapokban továbbá az angol 

nyelv elterjedtsége is, a legmeglepőbb helyzetekben és boltokban is szinte tökéletes 

nyelvtudással találkoztam, így a dán nyelv nélkül is problémamentesen el lehet tölteni egy 

félévet Koppenhágában. 

Koppenhága a szakértők szerint gasztronómiai fővárosnak is számít, sajnos azonban az 

igazán exkluzív kulináris élményeket a meredek árak miatt nem volt alkalmam kipróbálni. 

Szerencsére Budapesthez hasonlóan a dán fővárosban is számtalan remek street food étterem 

található a világ összes konyháját megelevenítve. Érdekes különbség, hogy Koppenhágában 

már teljesen felcserélődött a készpénz és a bankkártya szerepe, így már több olyan helyet is 

láttam, ahol nem volt lehetőség készpénzes fizetésre. Éppen ezért nem is ajánlom, hogy a 

kiutazás előtt bárki nagyobb mennyiségű dán koronát váltson egy valutaváltónál, nekem öt 

hónap alatt egyetlen egy ruhatárban kellett bankjeggyel fizetnem.  

A CBS több utazást szervezett a félév elején, volt lehetőség Dánián belül és 

Németországba is elutazni, én ezeken nem vettem részt, utólag kicsit bánom is ezt a döntést. 

Különösen a dán körutazásról meséltek érdekeseket a lakótársaim, eljutottak például Lego 

Land-be és az óceánhoz is. Én leginkább egynapos biciklis túrákon vettem részt a városban és 

környező településeken, emellett egy rövid Malmö-i kirándulást is szerveztünk vonattal. A svéd 

városban sajnos egy hétfői napon voltunk, így sok látványosság zárva volt, de a tengerpart és a 

régió egyetlen felhőkarcolója bőven kárpótolt ezért minket.  



Copenhagen Business School és a CEMS program 

Végül, de nem utolsósorban az egyetemi élményeimet is szeretném röviden összefoglalni, 

hiszen az introduction week-et és az utolsó decemberi hetet leszámítva a legtöbb időt az 

egyetemen vagy tanulással töltöttem. A CBS Dánia legnagyobb Business School-ja, közel 

20.000 hallgatóval, amiből 4.000 nemzetközi diák. A külföldi hallgatók elsősorban a 

mesterképzésekre érkeznek, ezek ugyanis kivétel nélkül angol nyelvű programok, és az 

oktatatás ingyenes az európai hallgatók részére. Én abból a szempontból kilógtam talán az 

átlagos hallgatók közül, hogy a CEMS programon keresztül érkeztem az egyetemre, így a 

tárgyaim többsége a kisebb, körülbelül 50 fős CEMS évfolyammal volt együtt. Négy tárgyat és 

két intenzív kurzust végeztem el a félév során, ezek az alábbiak voltak: 

• CEMS Global Strategic Management 

• CEMS Business Analytics 

• Venture Capital and Private Equity 

• Neuroscience of Branding 

• CEMS Block Seminar (témája a Corporate Social Responsibility volt) 

• CEMS Business Communication Skill Seminar 

A kinti tárgyakról összefoglalásként elmondható, hogy gyakorlati szemléletűek és szinte 

kivétel nélkül mindegyik esettanulmányok és kutatások feldolgozására épül. Minden tárgy 

esetében szorgalmazták a csapatmunkát, hiszen vagy egy csoportos beadandóra kaptuk az 

osztályzatot, vagy a közös készülést támogatták a tanárok. Úgy érzem, sikerült kint hasznos 

tudást szereznem a félév során, leginkább az új tanulási szemlélet megismerését gondolom 

hasznosnak, emellett olyan területekkel is megismerkedhettem (marketing, management) ami 

az itthoni mesterképzésem tantervében nem szerepel. Mindenképpen szeretném kiemelni a CBS 

részéről a rugalmasságot és segítőkészséget, minden kérdésre és kérésre gyorsan válaszolnak, 

az egyik januárra átcsúszó szóbeli vizsgámat pedig külön engedéllyel a Corivnuson, Skype-on 

keresztül is megcsinálhattam. 

Szimpatikusak voltak még a CBS sokszínű és aktív diákszervezetei, amik egy adott 

érdeklődési kör iránt érdeklődő diákokat gyűjtik össze. Ezek közül én a CBS Health 

egészségügyről szóló előadásain vettem részt, valamint csatlakoztam a CBS Mercury 

közösséghez is, ami erősítő köredzéseket tartott az egyetemi pincéjében található 

konditeremben. Sajnos az idő rövidsége miatt ezeket a szervezeteket csak felületesen 

ismerhettem meg, de az első benyomás mindkét esetben pozitív volt. 



A már említett CEMS képzés és CEMS Club nemcsak az egyetemi órákon keresztül jelent 

meg a külföldi félévemben, számos egyéb szakmai és közösségi programot is szerveztek 

nekünk a diákszervezetet vezető Board tagjai. A szakmai programok közül kiemelkedtek a skill 

seminarok, ami során egy-egy vállalati partner tartott érdekes témákban előadásokat és 

workshopokat, míg a közösségi programok az egész félév során jobbnál-jobb kikapcsolódási 

lehetőségeket biztosítottak számunkra. A heti rendszerességű programok közül a 

legemlékezetesebb számomra a kora szeptemberi közös hajókázás volt, hiszen ezen a 

vasárnapon sikerült az egyik utolsó napsütéses délutánt motorcsónakozással eltölteni. Nagyon 

jól sikerültek emellett a kollégiumunk közösségi termében tartott olasz vacsorák, ahol az 

Olaszországból érkező diákok szinte versenyeztek, hogy ki tudja a jobb lasagnet és tiramisut 

elkészíteni.  

Óriási élmény volt továbbá a félévet lezáró CEMS-es karácsonyi bál, ahol egy 

gyárépületben kialakított étteremben ünnepeltük meg a mögöttünk álló félévet a város egyik 

legmodernebb kerületében, Nordhavn-ban. Egyszerre volt örömteli és szomorú élmény 

felidézni az augusztus óta eltelt hónapokban történt számos közös élményt és vicces történet, 

és nehéz volt megérteni, hogy hogyan repül el ilyen gyorsan az elsőre annyira hosszúnak tűnő 

félév. A bál és a vizsgák után, a hazautazás megelőző utolsó napokban ellátogattunk még a 

Tivoli kertbe, a város közepén található gyönyörű vidámparkba, ami szerintem még 

tériszonyosok számára is kötelező látnivaló. 

 

Összegzés 

A 2019/2020-as őszi félév örökké emlékezetes marad számomra a Koppenhágában és a 

CBS-en eltöltött hónapoknak köszönhetően. Rengeteget tanultam mind szakmailag, mind 

emberileg is, hiszen külföldön egyedül élni nagyon fontos tapasztalat, így akinek erre 

lehetősége adódik, mindenképpen érdemes ezt kihasználnia. A kollégiumi és a CEMS Clubos 

közösségben sikerült új kapcsolatokat kialakítanom és barátságokat kötnöm, remélem ezek a 

jövőben minél tovább fennmaradnak majd.  

Az általam választott várossal és egyetemmel is teljes mértékben elégedett vagyok, 

Koppenhágára jó jelző az élhető és a CBS-en is hasznos tudással gazdagodtam, az egyedüli 

problémák a magas megélhetési költségből adódtak. Ennek megoldásában sokat segített a 

Campus Mundi ösztöndíj, de sajnos önmagában ez a támogatás még nem fedezni a kinti élet 



teljes költségeit. Ezzel természetesen már a kiutazás előtt is tisztában voltam, így ez a kinti 

hétköznapjaimat nem befolyásolta érdemben. Ezután a nagyon pozitív félév után rossz érzés 

csak néhány kihagyott program és utazás miatt van bennem, ezért én mindenkinek azt ajánlom, 

hogy a külföldi félévre ténylegesen egy életre szóló élményként tekintsen, ahol számtalan új 

élményt és tudást lehet szerezni. 


